



**MALAYSIA**

**LAPORAN PROSIDING**

**MESYUARAT JAWATANKUASA  
KIRA-KIRA WANG NEGARA (PAC)**

Mengenai:

**Tuntutan Tunggakan Bayaran Cukai Barang dan  
Perkhidmatan (GST) Berjumlah RM19.4 Bilion**

Kementerian Kewangan Malaysia (MoF):-

- i. Ketua Setiausaha Perbendaharaan,  
Yang Berbahagia Datuk Ahmad Badri  
bin Mohd Zahir
- ii. Mantan Menteri Kewangan,  
Yang Berhormat Dato' Sri Mohd Najib  
bin Tun Abd Razak  
(Tempoh Perkhidmatan 3 April 2009  
hingga 10 Mei 2018)

**PARLIMEN KEEMPAT BELAS  
PENGAL PERTAMA**

---

**MESYUARAT JAWATANKUASA KIRA-KIRA WANG NEGARA  
BILIK MESYUARAT JAWATANKUASA 1, TINGKAT 2 BLOK UTAMA  
BANGUNAN PARLIMEN, PARLIMEN MALAYSIA  
RABU, 24 OKTOBER 2018**

---

**AHLI-AHLI JAWATANKUASA**

**Hadir**

YB. Datuk Seri Dr. Ronald Kiandee [Beluran]	- <i>Pengerusi</i>
YB. Tuan Wong Kah Woh [Ipoh Timur]	- <i>Timbalan Pengerusi</i>
YB. Tuan Wong Chen [Subang]	
YB. Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir [Johor Bahru]	
YB. Tuan Steven Choong Shiau Yoon [Tebrau]	
YB. Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus [Hulu Langat]	
YB. Tuan Wong Hon Wai [Bukit Bendera]	
YB. Puan Wong Shu Qi [Kluang]	
YB. Tuan Muslimin bin Yahaya [Sungai Besar]	
YB. Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah [Jasin]	
YB. Tuan Robert Lawson Chuat [Betong]	
YBhg. Datuk Roosme binti Hamzah	- <i>Setiausaha</i>

**Tidak Hadir [*Dengan Maaf*]**

YB. Tuan Willie anak Mongin [Puncak Borneo]
YB. Dato' Sri Hasan bin Arifin [Rompin]
YB. Dato' Takiyuddin bin Hassan [Kota Bharu]

**URUS SETIA**

Encik Amisyahrizan bin Amir Khan [Setiausaha Bahagian (Pengurusan Dewan Rakyat), Parlimen Malaysia]
Encik Ahmad Johan bin Mohd Afandi [Ketua Sekretariat Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Parlimen Malaysia]
Puan Siti Noor Akmar binti Zulkafli [Juruaudit Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Parlimen Malaysia]
Encik Rosli bin Aw Ahmad [Juruaudit Jawatankuasa Kira-kira Wang Negara, Parlimen Malaysia]
Siti Hajar Binti Mohd Taib [Jurubahasa Serentak (Seksyen Jurubahasa dan Terjemahan) (Pengurusan Dewan Rakyat), Parlimen Malaysia]

*(samb/-)*

---

**HADIR BERSAMA (samb/-)****Jabatan Audit Negara**

YBhg. Dato' Che Isa bin Che Kob [Timbalan Ketua Audit Negara (Kewangan)]  
Encik Khalid Khan bin Abdullah Khan [Timbalan Ketua Audit Negara (Prestasi)]  
Encik Y Hamdan bin Mohd Dom [Pengarah Audit (Sektor Audit Prestasi)]  
Cik Raftah binti Ibrahim [Timbalan Pengarah Audit 1 (Kewangan)]  
Encik Haslim Eairon bin Mat [Penasihat Perkastaman]  
Encik Mohd Faez bin Mohd Fauzi [Penolong Pengarah Audit (Kewangan)]

**Kementerian Kewangan Malaysia (MOF)**

Puan Azreen binti Awang [Ketua Penolong Setiausaha (Seksyen Parlimen & Kabinet)]  
Encik Mohammad Adam Danial bin Hafiz Goh [Penolong Setiausaha (Seksyen Parlimen & Kabinet)]

**Jabatan Peguam Negara**

YBhg. Datuk Amirudin bin Abd. Rahman [Timbalan Ketua Bahagian Penasihat (Munisipal) I]  
Encik Mohd Farid Huzaimi bin Mohd Baderudin [Peguam Persekutuan]

**Suruhanjaya Pencegahan Rasuah (SPRM)**

YBhg. Dato' Shamhun Baharin bin Mohd Jamil [Timbalan Ketua Pesuruhjaya Pencegahan Rasuah Malaysia]

**Jabatan Akauntan Negara**

Encik Azeman bin Miskah [Timbalan Pengarah (Bahagian Perkhidmatan Operasi Pusat dan Agensi)]

**Jabatan Perkhidmatan Awam (JPA)**

Puan Noor Aini binti Ahmad [Timbalan Pengarah Kanan (Unit Laporan Ketua Audit Negara dan Operasi Khas) (Perkhidmatan)]  
Puan Ilyani Md Razak [Ketua Penolong Pengarah]  
Puan Erma Ahmad Khalili [Ketua Penolong Pengarah]

**Unit Perancang Ekonomi (UPE)**

Encik Surrendran Saphasivan [Pengarah (Seksyen Ekonomi Makro)]

(samb/-)

**SAKSI** (*samb/-*)

**Kementerian Kewangan Malaysia (MOF)**

YB. Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak [Mantan Menteri Kewangan I]

YBhg. Dato' Khodijoh binti Abdullah [Setiausaha Bahagian Cukai]

YBhg. Dato' Nor Azita Abdul Rahman [Pegawai Khas Pejabat Mantan Perdana Menteri]

Encik MA. Sivanesan [Timbalan Setiausaha Bahagian Cukai (Cukai Tidak Langsung dan GST)]

Encik Esleezan bin Othman [Ketua Seksyen Bahagian Cukai (Dasar dan Pelaksanaan GST)]

Puan Umi Hani Sharani [Pegawai Khas Mantan Perdana Menteri]

Encik Zeiry Ibrahim [Pejabat Mantan Perdana Menteri]

Encik Mohd Shahrir bin Dato' Mohd Aripin [Pegawai Khas Mantan Perdana Menteri]

---

**LAPORAN PROSIDING****MESYUARAT JAWATANKUASA KIRA-KIRA WANG NEGARA  
PARLIMEN KEEMPAT BELAS, PENGGAL PERTAMA****Rabu, 24 Oktober 2018****Bilik Jawatankuasa 1, Tingkat 2 Blok Utama, Parlimen Malaysia, Kuala Lumpur****Mesyuarat dimulakan pada pukul 11.00 pagi.***[Yang Berhormat Datuk Seri Dr. Ronald Kiandee **mempengerusikan Mesyuarat**]*

---

**Tuan Pengerusi:** Saya melihat kuorum mesyuarat ini cukup dan saya mulakan mesyuarat. Terlebih dahulu saya ingin ucapkan selamat pagi dan salam sejahtera kepada Ahli-ahli PAC, Naib Pengerusi PAC, semua Ahli-ahli PAC, Yang Berbahagia Datuk Roosme, Setiausaha PAC merangkap Setiausaha Dewan Rakyat. Selamat datang juga diucapkan kepada pegawai-pegawai *ex officio* PAC Parlimen yang terdiri daripada Menteri Kementerian Kewangan, Jabatan Perkhidmatan Awam, Jabatan Peguam Negara, Suruhanjaya Pencegahan Rasuah, Jabatan Audit Negara, Jabatan Akauntan Malaysia dan Unit Perancang Ekonomi. Terima kasih kerana dapat hadir pada hari ini.

Pagi ini PAC akan mendengar keterangan dan penjelasan daripada Yang Berhormat Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak; Menteri Kewangan Malaysia, tempoh perkhidmatan daripada 3 April 2009 sehingga 10 Mei 2018 membabitkan isu tuntutan tunggakan bayaran cukai barangan dan perkhidmatan GST berjumlah RM19.4 bilion. Yang Berhormat Dato' Sri, PAC telah dimaklumkan bahawa mengikut Akta GST, semua *revenue* harus dimasukkan di dalam GST *Trust Fund* tetapi mengikut Akta Kewangan, ianya boleh dimasukkan di dalam *Consolidated Fund* atas kuasa yang diberikan oleh Menteri Kewangan.

Persoalannya sama ada bagaimana kuasa itu diturunkan sama ada diminitkan ataupun secara verbal kepada Kewangan.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak [Mantan Menteri Kewangan I]:** Ya, terima kasih kepada Tuan Pengerusi dan PAC. Seperti mana yang dinyatakan tadi, memang benar mengikut Akta GST 2014 telah diperuntukkan supaya hasil GST dimasukkan di dalam *Trust Account*. Akan tetapi atas nasihat daripada *Accountant General* dan ini telah pun diminitkan, hasil GST dimasukkan dalam *Consolidated Account*. *Consolidated Account* ini di-*manage* oleh sebuah

Jawatankuasa Kumpulan Wang Amanah GST, dipengerusikan oleh KSP, KP Kastam, Ahli *Accountant General* dan juga Pengarah GST, antara lain telah pun di-*formalised*-kan.

Ikut pada amalan kita 35 peratus daripada hasil GST itu dimasukkan dalam Amanah *Account* untuk *refund*. *Average refund* ini dalam setahun dijangka atau diandaikan dalam RM20 bilion. Prestasi kita pun telah bertambah lebih baik. Pada mula GST dilaksanakan, kita *refund* dalam 40 peratus dalam 14 *working days*. Akan tetapi mutakhir ini, *about 70 percent*. Ini merupakan satu pencapaian yang baik. Baki itu mungkin disebabkan saya difahamkan sewaktu saya di MOF bahawa mereka ini ataupun pihak kastam mempertikaikan kesahihan tuntutan mereka itu. Jadi bila ada pertikaian, maka perlu dilakukan siasatan. Itu sebab punca besar *delay*-nya.

Umumnya kita telah dapat hasil yang kian meningkat. Saya dimaklumkan tahun 2017, kita punya *nett income is about RM44 billion* setelah kita tolak *refund*. *Refund about RM20 billion*. So, our GST punya *income is about RM64 billion*, kita tolak *RM20 billion*, jadi *RM44 billion*. Itulah yang saya boleh nyatakan. Ia tidak melibatkan peranan saya secara langsung, sebab *this is purely administrative*. *Committee* ini buat *decision* secara kolektif. Jadi sepanjang perkhidmatan saya sebagai Menteri Kewangan, saya tidak di beritahu ada masalah besar dalam hal pengurusan GST melainkan prestasi untuk *refund* ini. Saya lihat trend semakin lebih baik. Saya percaya kalau sekiranya GST diteruskan hari itu yang pada hemat saya keputusan yang amat saya pertikaikanlah. Keputusan memansuhkan GST besar implikasinya kepada kewangan negara.

Akan tetapi tak apalah. Itu sudah *decision* kerajaan baharu. Akan tetapi saya tetap pertahankan GST sebagai satu sumber kewangan yang menstabilkan *revenue-based* kerajaan. Oleh sebab pokok masalah kepada kerajaan ialah *our revenue-based was too narrow*. Bila kita perkenalkan GST, itu atas nasihat daripada Bank Negara Malaysia. Nasihat daripada EPU, nasihat daripada MOF, tentulah MOF sendiri. Perkara ini telah dirancang hampir 20 tahun lamanya. Bukan baru, bukan zaman saya, zaman dulu-dulu lagi. Akan tetapi tak dilaksanakan. Akan tetapi itulah, *that is history*-lah, *water under the bridge*. Namun itu saya hendak beritahu bahawa tidak ada masalah dari segi pengurusan kewangan yang bersabit dengan GST yang dikaitkan dengan saya secara langsung sebagai Menteri Kewangan.

**Tuan Wong Kah Woh [Ipoh Timur]:** Terima kasih Tuan Pengerusi, terima kasih Yang Berhormat Dato' Sri Mantan Menteri Kewangan. Sebenarnya kita sebelum ini telah mengadakan beberapa prosiding berkenaan dengan isu ini dan pihak kastam dengan pihak KSP, mantan dan semasa telah pun dipanggil. Soalan saya seterusnya kepada Yang Berhormat Dato' Sri adalah berkenaan dengan kuasa Menteri Kewangan di bawah seksyen 54(5).

Tadi Yang Berhormat Dato' Sri ada menyatakan bahawa atas nasihat daripada *Accountant General*, maka kesemua wang tersebut telah dimasukkan ke dalam *Consolidated Account*. Bolehkah saya mendapatkan pengesahan daripada Yang Berhormat Dato' Sri bahawa Yang Berhormat Dato' Sri telah pun menggunakan kuasa di bawah seksyen 54 untuk mengarahkan supaya kesemua wang tersebut dimasukkan ke dalam *Consolidated Account* dan bukan dalam Akaun Amanah. Bolehkah Yang Berhormat Dato' Sri mengesahkan?

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Saya tak dapat mengesahkan tetapi yang saya dapat tahu, *Accountant General* memang minta perkara ini dilakukan. Kalau ada keperluan itu, memang dia akan hantar kepada saya. Akan tetapi saya tidak ingat ada dia hantar kepada saya atau tidak. *Can the officers elucidate*, benda ini?

**Encik Esleezan bin Othman [Ketua Seksyen Bahagian Cukai (Dasar dan Pelaksanaan GST)]:** Terima kasih. Untuk makluman tidak adalah, di dalam rekod tidak ada.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Tidak ada.

**Tuan Wong Chen [Subang]:** Soalan.

**Tuan Wong Kah Woh:** *Sorry*, Yang Berhormat Subang. Untuk makluman Yang Berhormat Dato' Sri sebenarnya sekiranya kita membaca seksyen 54, khasnya seksyen 54(5) hanya Menteri Kewangan – mungkin boleh merujuk kepada seksyen 54(5). Walau apa pun, subseksyen 2 dan peruntukan Akta Tatacara Kewangan, Menteri boleh memberi kuasa pembayaran balik ke dalam Akaun Hasil Disatukan dalam Kumpulan Wang Yang Disatukan Persekutuan. *So* maksudnya, hanya Menteri Kewangan sahaja yang mempunyai kuasa yang sedemikian, *so can you confirm that?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya, akan tetapi ini kita bertindak atas nasihat daripada *Accountant General* yang telah pun diminitkan di dalam *meeting*. Itu kita kira sudah di-*formalised*-kan dan *committee* ini pun *committee* yang di-*established* di bawah KSP dengan pegawai-pegawai kanan. Jadi *everything is transparent*, dia tak ada masalah, tak ada masalah sama sekali.

**Tuan Wong Kah Woh:** So kuasa di bawah 54(5) ada dilaksanakan?

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Dilaksanakan atas kehendak daripada *Accountant General* sendiri, *in writing*.

**Tuan Wong Kah Woh:** So kuasa di bawah 54(5) ada dilaksanakan?

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Dilaksanakan.

**Tuan Wong Kah Woh:** Ya, terima kasih.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Baik.

**Tuan Wong Chen:** Ya, soalan, terima kasih. Terima kasih Yang Berhormat Pekan, ialah sebelum saya tanya soalan *follow up* daripada kawan baik saya tadi. Cuma *since you know everything is water under the bridge*.

■1110

So, bagi saya isu tentang *weak fiscal revenue-base is a known fact by many of us. But I think the key point here is, for the longest time, the government never pursue wage increase. That is why the personal income tax base extremely low at 15 percent of the working population. But that's water under the bridge, we hope to work on the new government, with higher wage increase and hopefully stabilise the thing to offset the GST elimination.*

*But anyway, soalan saya ialah soalan bertambah pada isu yang dibawa oleh rakan baik saya tadi itu ialah Accountant General ini, kita tidak tahu sama ada tertulis atau tidak advise that he gave to you. Can you please explain to us why did the Accountant General propose that the money that was suppose to be kept in the Trust Account, be kept at 35 percent and move everything to the Consolidated Account. Was there any rationale that he gave you?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *That was minuted, was a suggestion tetapi kalau hendak tahu rasional sebenarnya better ask the Accountant General himself lah atas perkara ini. But atas nasihat Accountant General, I had no reason to dispute it. Then Committee ini has managed the cash flow well and dia tidak ada rujuk pada saya apa-apa masalah.*

**Tuan Wong Chen:** *So, it was basically a cash flow rationale lah.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Is a cash flow rationale.*

**Tuan Wong Chen:** *I means that was inferring right.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Inferring a cash flow rationale because that is a level of refund that they are comfortable with, you know. Basically, that is it. I am sure that is the rationale. But if you want the specific reason, you can ask him.*

**Tuan Pengerusi:** Dato' Sri sebagai Menteri Kewangan. Adakah Menteri Kewangan terlibat secara langsung dalam pengurusan *cash flow of the Consolidated Fund*?

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Tidak. *It is managed purely as an administrative matter.*

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus [Hulu Langat]:** Tuan Pengerusi, Yang Berhormat Mantan Menteri Kewangan, saya melihat perkara ini besar kerana mengikut Akta GST 2014 ia perlu dimasukkan ke Akaun Amanah. Akan tetapi atas nasihat Akauntan Negara menasihatkan Menteri dan Menteri menggunakan kuasa 54(5) sebagaimana disebutkan tadi. Apakah Yang Berhormat Menteri ketika itu tidak merasakan sekiranya ia bertentangan dengan



Akta GST 2014, apakah tidak ada usaha untuk meminda akta itu supaya perjalanan prosedur kewangan ini akan lebih licin dan tidak menimbulkan sebarang kegelisahan. Apatah lagi kalau kita lihat borang GST3 kalaulah telah lengkap diproses mereka perlu mendapat, dibayar balik dalam masa 14 hari. Akan tetapi oleh sebab dibenarkan dipindahkan wang itu ke akaun lain, kita dapati laporan menunjukkan bahawa dalam Akaun Amanah kadang-kadang mereka tidak dapat untuk membayar apabila *claim* disebabkan telah dipindahkan dalam jumlah yang begitu banyak sehingga tidak berjaya cita-cita kita untuk membayar *refund* dalam masa 14 hari. Terima kasih.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Itu ditentukan oleh Jawatankuasa Pengurusan yang saya sebutkan tadi. Kalau sekiranya jumlah kewangan dalam itu tidak cukup, dia boleh mengambil tindakan untuk menambah lagi. Akan tetapi *that is a level of a cash flow* dan di fikir cukup hendak memenuhi tuntutan GST. Oleh sebab pada peringkat mulanya cuma 40 peratus sahaja dibayar balik sebab mereka tidak *familiar* dengan *refund* sistem tetapi telah bertambah lebih baik lagi. Saya tidak anggap ini sebagai ada satu masalah besar. *This is purely administrative* sebenarnya.

**Tuan Wong Kah Woh:** Ya, Dato' Sri lanjutan daripada soalan daripada Yang Berhormat Hulu Langat tadi. Sememangnya dalam beberapa prosiding yang lepas kita telah pun mendapati bahawa pindahan wang sebanyak 35 peratus daripada Akaun *Consolidated Fund* ke dalam Akaun Amanah adalah tidak cukup untuk menampung keperluan pembayaran balik GST kepada peniaga-peniaga. So bagaimanakah Dato' Sri boleh menyatakan bahawa, *you don't see a big issue in the committee decision?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Kalau jumlah itu tidak cukup, *committee* kena ambil tindakan *because this is purely cash flow* punya *management*. *Purely administrative, doesn't involve policy*. Setahu saya, saya dan MK II tidak terlibat dalam hal ini.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon [Tebrau]:** Dato' Sri, boleh saya tanya ketika Dato' Sri mendengar Menteri Kewangan menyebut dalam Parlimen sebanyak RM19.4 bilion cukai GST yang sepatutnya dibayar balik itu dirompak oleh kerajaan yang lepas, apakah respons yang spontan diminta Dato' Sri?

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Saya rasa kurang selesa dengan *statement* itu sebab saya tidak nampak dikatakan rompak. Dia tidak ada soal rompak, dia soal *cash flow management* sahaja dan tidak boleh duit itu hilang. Jadi kalau ia masuk *Consolidated Fund*, dia *transfer* pada *Trust Fund*. Akan tetapi itu antara dua akaun sahaja, dia tidak hilang ke mana-mana.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Okey, boleh soalan selanjutnya. Jadi bilakah Dato' Sri kalau *you* tahulah. Bila *you* tahu ada keadaan seperti ini, ada permintaan dari *Customs* untuk

dana, untuk membuat pembayaran balik GST, tetapi tidak dilakukan oleh *Accountant General*. Adakah Dato' Sri sedar keadaan ini? Kalau Dato' Sri sedar, bilakah you sedar keadaan ini.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Saya telah serah *management* GST pada Jawatankuasa ini sepenuhnya.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Ya, sepenuhnya.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** *You* faham memang ada yang kata dalam keadaan tunggakanlah yang kena dibayar balik.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Saya tahu ada tunggakan tetapi *the explanation given to me* bahawa mereka mempertikaikan kesahihan tuntutan itu.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Oh, yang *you* terima. Akan tetapi dalam prosiding yang kita dengan Jabatan Kastam kita diberitahu lebih kurang RM9 bilion adalah dalam keadaan yang dikata harus dibayar balik tetapi mereka tidak dapat dana dari Akaun Hasil Bersatu untuk mereka membuat demikian.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Akan tetapi itu *cash flow management*-lah. *Committee* ini kena selesaikan perkara ini. *It is not a policy matter*. Okey.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Ya, okey.

**Tuan Wong Kah Woh:** Maksud Dato' Sri berkenaan dengan *cash flow management* adalah ini adalah bergantung kepada keputusan Jawatankuasa sama ada hendak membuat ataupun memindahkan wang ke dalam Akaun Amanah tersebut setelah mengambil kira *cash flow management*.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya.

**Tuan Wong Kah Woh:** Okey. So, soalan lanjut daripada saya Dato' Sri. Tadi Dato' Sri ada menyatakan— okey kita sambung daripada soalan tadi. So, di bawah Akta GST adalah ditetapkan supaya kesemua wang pembayaran balik haruslah dikembalikan kepada *tax payer* dalam masa 14 hari. *That is under the GST Act*. Kita pun mendapati bahawa tidak ada *exit clause* yang mana *whether is subject to audit and so on*. So dalam perkara ini, tadi Dato' Sri menyatakan bahawa Dato' Sri sedar bahawa ada tunggakan yang belum lagi dibayar balik. So, *my next question is whether at any material time, Dato' Sri has ever authorised for this money not to be paid within the 14 days period as stipulated under the law*.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** No.

**Tuan Wong Kah Woh:** No.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** No.

**Tuan Wong Kah Woh:** Tadi Dato' Sri ada juga menyatakan bahawa prestasi pengutipan GST adalah baik. Tahun 2017 lebih kurang RM44 bilion telah pun— *nett income* untuk GST adalah RM44 bilion dan ini sememangnya adalah bersamaan dengan apa yang disasarkan dalam bajet yang dibentangkan pada tahun 2016. *That is RM44 billion. So, I put it to you Dato' Sri, that this RM44 billion is actually not the nett income of the GST because in view of the tunggakan of the pembayaran balik, the nett income of GST is definitely less than RM44 billion. So, do you agree with me on that?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Depends on you punya cut off point lah because RM44 billion ini is our estimate for the year. The spill over to the coming year itu adalah, spill over, but its ongoing. But, if you go on year to year basis, the nett figure for 2017 is RM44 billion.*

■1120

**Tuan Wong Kah Woh:** So, kami telah pun dimaklumkan bahawa pada hari semalam dan juga prosiding-prosiding yang lepas, sememangnya kutipan GST untuk tahun 2017 adalah RM67 bilion. *So, just now Dato' Sri said RM64 billion. Maybe there is some recollection issue but that is okay, lebih kurang. So, RM67 bilion yang mana RM23 bilion adalah untuk maksud pembayaran balik GST. That is amount to around 35 percent dan balance RM44 bilion itu adalah seperti yang dinyatakan oleh Dato' Sri tadi sebagai nett income. So, apabila kita sekarang mendapat tahu bahawa RM23 bilion itu memang tidak cukup untuk membayar balik. Maksudnya daripada the pool of fund of the RM44 billion, sebahagiannya haruslah— sememangnya merupakan wang yang harus dibayar balik. Akan tetapi telah pun digunakan oleh kerajaan semasa untuk tujuan memenuhi bajet dan untuk tujuan perbelanjaan yang diperuntukkan di bawah bajet. So, do you agree with me on that?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *It is a question of kita punya cash flow management. Kalau ada sesuatu yang mendesak dari segi keperluan perbelanjaan kerajaan yang melibatkan kepentingan rakyat, itu barangkali digunakan dana tersebut menyelesaikan soal projek-projek yang terpaksa dibiayai ataupun perkhidmatan-perkhidmatan kerajaan yang terpaksa dibiayai. Mungkin ada sedikit orang kata keadaan kewangan yang agak ketat sedikit masa itu, tetapi bukan satu— ini soal keutamaan sahajalah dalam pengurusan kewangan kerajaan.*

**Tuan Wong Kah Woh:** Okey. Tadi Dato' Sri juga ada membuat satu kenyataan bahawa keseluruhan, *the GST management is being done well, until the pemansuhan GST yang*

menyebabkan bahawa tidak ada wang GST masuk. *So, that was what I can gather just now. Am I right?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya. Saya melihat bahawa cabaran utama ialah *revenue-based government* dan kita telah *deliberate* perkara ini begitu lama, sebelum saya jadi Menteri Kewangan lagi. Zaman Tun Daim, zaman Dato' Seri Anwar bin Ibrahim, zaman Tun Dr. Mahathir. Semua mengambil keputusan bahawa *the best policy is GST*. Cuma, risiko hendak dilaksanakan dari segi kesan penerimaan rakyat sahaja yang menyebabkan GST tidak dilaksanakan lebih awal. Akan tetapi bila saya jadi Menteri Kewangan dan Perdana Menteri, Kabinet setuju untuk dilaksanakan atas nasihat daripada semua pegawai kita, menyokong supaya GST dilaksanakan. Ada juga kebimbangan bahawa kita akan terjerumus dalam *fiscal deficit* kerajaan. *This is going to be very serious. It will affect our* penarafan.

*My concern is that, walaupun dengan ada GST dengan level of RM44 billion, our surplus is only about RM7 billion* dari segi OE roughly. *I don't know, this is my memory. Might be wrong, but the surplus is only RM7 billion.* So, kalau *you take away the GST*, kerajaan akan menghadapi kesulitan hendak membiayai OE. *Then, this is a very critical situation. I don't envy the new Minister of Finance with this coming budget. It is going to be very challenging budget because dengan tax holiday, tambah lagi tax holiday tiga bulan, you will have a gap of about RM50 billion. Where is the RM50 billion coming from? That is the big question. I hope we can manage this.* Kalau tidak, kita punya rating *can be downgraded. But, that is another issue. I mean I am not here going to challenge on this thing. I am here just to explain what happened. I am just sharing my concern as an MP.*

**Tuan Wong Kah Woh:** Dato' Sri, *further to that, now we have a report to say that as at 31<sup>st</sup> of May 2018, we still having an arrears or outstanding refund to the peniaga, of course subject to audit, amounting to RM19.4 billion. Just now you say that if GST is to continue, then we would have money to pay back. So, I think that was what I can gather from you.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Yes.

**Tuan Wong Kah Woh:** *So, do you mean that we should be using the future GST money to be collected to actually pay the previous debt to the peniaga?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *No, GST is ongoing. There is no such thing anymore of future GST. GST is ongoing, it is a cash flow thing. You should have enough money to pay for refund from GST. But, when you canceled GST and you give a tax holiday, that is when your problem started. That is the real cause of the problem.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *I wonder if Dato' Sri can agree with me, of course from Dato' Sri's point of view, the real cause of problem could be the abolishment of GST and the tax holiday. But*

to me, what I can see from the provision of the act, where the act has clearly said that the money is to be deposited into the Trust Account and from there, whatever sum belongs to the government as a revenue is to be transferred back to the Revenue Account. But, what is the SOP now is money is being put in the Revenue Account and the 35 percent to be transferred to Trust Account. That 35 percent has become insufficient. So, in that case, in other words...

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** No. I disagree with you because even if it goes into Consolidated Account, you can still transfer what is required, you see. So that is why we established the committee. The committee can decide and recommend how much you should be transferred. So, I don't see that as a problem. This is purely administrative. The practice differs from the law, but in Singapore, you know, it goes into the Consolidated Fund first and then the Trust Account. So, there is a precedent in other country that goes into Consolidated Account. It's nothing wrong with it.

**Tuan Wong Kah Woh:** So, as the Minister of Finance at that particular time, are you aware that not all the request for the transfer of money to the Amanah Account has been approved? I mean not all request will be approved by the jawatankuasa chaired by the former KSP.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya. There might be some that they couldn't approve. It is a cash flow problem because the demands by other services in a government that we need to be, to settle and also development expenditures. So, it's something that they have to manage. I know it is not perfect, but compared to the early years of GST, things were getting better.

**Tuan Pengerusi:** Anymore?

**Tuan Wong Chen:** Chairman, boleh?

**Tuan Pengerusi:** Ya.

**Tuan Wong Chen:** Thank you Yang Berhormat Pekan for your— I mean I do understand cash flow. So, I don't have much argument with you on those issues. Just as I said earlier in the policy front, the failure of the previous government is the inability to increase personal income tax collection. That is due to the fact that most — suppressed wages. But, let's not go into the policy issue. Let me just get down to the basic thing which is why you are here today.

The very first question is in your four years period overlooking the GST implementation as Minister of Finance, were you aware at any time whether there is a shortage request for payment into the Trust Account? Were you aware any time in that four years that you know, maybe the Director General of Finance inform you or the Customs officer, they complained to you directly

and say look, you know, you have to come out another RM4 billion, we are short of RM2 billion in cash flow management? That's the first question.

The second question is of course a little bit cheeky, but I think we understand the issue. Were you ever or your advisors or officials willfully suppressing the repayment of the Trust Account or the rebate to pad up your budget every year? It is because we know that you practice this issue of extra or request for more budget after you spent it. So, I just want to know whether you've ever done any creative accounting on this issue regarding the rebate?

So, two questions. The first one, in that four years period, were you ever aware of anything serious, any big shortfall? Second, about creative accounting to pad up the budget.

■1130

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** No, I was not aware of anything serious because basically we have left it to the committee to manage it. If they found something they couldn't resolve, I expect them to come back to me or to MK II. I believe MK II has not really said anything of that nature as well. Secondly, on the other question is we have not resulted any creative funding because additional expenditure by the government is a normal practice by previous government, previous administration too. So, we always have supplementary budget that for expenditure beyond expectation. I know it is not ideal but that's the way things had been done since Merdeka. We always set supplementary budget as you know debated in Parliament, sometimes as ministry, supplementary budget a year.

**Tuan Wong Kah Woh:** Dato' Sri, perhaps Tuan Pengerusi, also one of my final question. The DG of Customs has testified that they have actually request to transfer RM82.9 billion over the four years, they had actually requested to transfer RM82.9 billion of the GST refund money into the Trust Account. In total, the money transferred was only RM63.5 billion leaving out to a shortfall of approximately RM19.4 billion or RM19.25 billion. That is the question in front of us.

My question is, do you aware or have you ever approved for these RM19.4 billion shortfall not to be transferred into the Trust Account or this decision was made by the jawatankuasa chaired by the former KSP.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** No. Actually, I only heard of the figure RM19.4 billion in the papers. It's not something that I'm aware of. If there is a shortfall in terms of money that is required for refund, it's purely administrative and the committee should take up. If they had problems, they should refer to me. Alright, thank you.

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir [Johor Bahru]:** So, saya ada dua atau tiga soalan Tuan Pengerusi. Yang Berhormat Dato' Sri, kesimpulan yang cuba saya fahamkanlah di

sini ada dua *area* atau pemisahan antara pelaksana dan juga dasar. Di bahagian pelaksana, Dato' Sri terangkan ada kekangan dari segi *cash flow*, aliran wang tunai yang mana perkara tersebut diuruskan oleh jawatankuasa. Kawan-kawan tadi daripada *members of PAC* turut bertanya berulang kali bahawa terdapat perbezaan antara permintaan daripada kastam dan juga wang yg dikembalikan kepada ataupun yang dimasukkan ke dalam Tabung Amanah.

Cuma sekarang ini mereka melaksanakan mengikut dasar yg ditetapkan. Jadi, Dato' Sri yang telah memberikan kuasa ikut seksyen 54(5) agar wang tersebut dimasukkan dalam Kumpulan Wang Disatukan. Jadi soalan saya, saya lihat Dato' Sri meletakkan bebanan RM19.4 bilion ini kepada soal pelaksanaan, isu *cash flow* dan sebagainya. Jadi macam mana pandangan Dato' Sri dalam soal ini sedangkan dasar itu yang memberi kuasa kepada pelaksana mengamalkan amalan tersebut.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Saya pandu kepada ketetapan ataupun nasihat yang diberikan oleh *Accountant General*. Oleh sebab itu kehendaknya. Saya terima itu sebagai satu kaedah yang mungkin lebih sesuai. Seperti mana saya kata, ia tidak bercanggah dengan amalan di negara-negara lain seperti Singapura, ia masuk *Consolidated Fund* dulu.

So, kalau jawatankuasa ini boleh *manage* perkara ini, sepatutnya tidak timbul masalah. Akan tetapi pokoknya bukan soal wang hilang, wang itu ada antara *Consolidated Fund* dengan *Trust Account*.

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir:** Jadi dalam situasi ini adakah Dato' Sri menyalahkan proses pelaksanaan tersebut yang menyebabkan perkara ini secara terkumpulnya wang tunggakan itu sebanyak RM19.4 bilion tidak dapat dibayar? Adakah...

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Saya tidak salahkan sebab saya tahu kita mempunyai banyak keperluan kewangan sebagai sebuah kerajaan. Itu kita kena tentukan keutamaan kita.

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir:** Akhir sekali, dari segi keadaan tersebut, sebagai seorang yang menggunakan kuasa dan mengikut lunas dasar tersebut, adakah Dato' Sri pernah – tadi kita tengok daripada sudut pasifnya sama ada jawatankuasa pernah membangkitkan perkara ini kepada Menteri Kewangan. Soalan saya pula, adakah Menteri Kewangan pernah semak proses pelaksanaan ini dalam tempoh empat tahun bahawa sebenarnya ada isu besar dalam soal *refund* GST ini.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Saya bergantung kepada *committee* sebab bila *committee* itu kita telah *delegate* pengurusan *refund* dan pemindahan daripada *Consolidated Account* kepada *Trust Account*, maka kalau ada masalah yang mereka tidak boleh selesai, saya menjangkakan bahawa mereka akan rujuk kepada Menteri Kewangan II ataupun pada saya.

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir:** Jadi sebab jawapan Dato' Sri mengaitkan dengan jawatankuasa sekali lagi. Adakah Dato' Sri meletakkan tanggungjawab kegagalan untuk membayar GST *refund* ini kepada jawatankuasa?

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Saya tidak kata ia gagal sebab saya tahu dia *manage cash flow* kerajaan dalam keperluan-keperluan yang lain juga. Oleh sebab kita ada keperluan OE dan DE.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Dato' Sri, izinkan saya menyoal dalam Bahasa Inggeris untuk mengelakkan salah tafsiran. *You know throughout this proceeding Dato' Sri keep mentioning that all these are administrative matters. In previous proceedings, we been told that all these were always what we call refer to you and because of policy matters.*

*Now, but today what we hearing is, you seems to, in your administration that you rely upon the advice of the Accountant General, you rely on the corporate advice of your officer in the MoF on this GST matters, on the administrations. The problems I see so far, that the Customs they have their procedures, they don't keep the funds. So, they need the funds to refund the requests to MoF. Then, to me then MoF should then refer to you for a decision.*

*But based on your reply is seems there is none because you leave it to them to manage it. So, is it sound like that the whole things are being managed by the ministry officers rather than you as the Minister of Finance, at that point in time. So, could it be possible that all these that they manage because Accountant General has this policy that we have been told that they cannot over spend on the budget. So, they have to manage the budget as we has been told that they cannot enter into deficit otherwise rating will go down.*

*So, they were aware that they need to refund the GST. But because at the same time they manage the budget so it doesn't go into deficit, so they don't so called channel the money for the refund. So, based on what you said, it is as though you are not aware of these but you left it to the committee or to the Treasury and the Accountant General to manage all these.*

■1140

*If you say yes to these. Then, I personally will say that I'm disappointed because as a Minister of Finance and at the point in time, you were also the PM that you should be on the steering wheel to manage it and not left it to the ministry people to manage.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *My main concern is the big picture. I was very particular. As you mention, about the fiscal target. Whatever I promised to the people and to the market.*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** *Okay.*



**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *I will want— I mean if I promise a deficit of three percent. I want to close the year at minus three percent. The rest of it, I'll leave it to the officers to manage it and if they have serious problems they come to see me. If for example, they cannot fulfill the big macro targets, then they come to see me. But, during my tenure they always manage to achieve the targets, the big targets and that has been my style of management is not I have not look into whatever is important, but as Prime Minister and Minister of Finance my concern is the big picture. During my tenure, we had delivered the big picture.*

**Ustaz Haji Hasanuddin bin Mohd Yunus:** Tuan Pengerusi. Saya minta maaf. Saya sangat menghargai apa yang telah Dato' Sri sebutkan tadi. Fikir dan melihat kepada *big picture* tentang perjalanan kewangan itu. Akan tetapi, sebagai Ahli PAC saya terpaksa fokus kepada bagaimana prosedur perjalanan kewangan itu telah mengganggu beberapa tindakan-tindakan yang sepatutnya dilakukan oleh pegawai-pegawai di peringkat bawah. Saya ulang balik tadi Yang Berhormat Menteri telah menggunakan kuasa 54(5). Tidak kira nasihat siapa— itu satu hal lah. Sama ada pada Akauntan Negara, itu satu perkara lain. Akan tetapi, Yang Berhormat Menteri telah menggunakan kuasa itu. Kesan daripada menggunakan kuasa itu menyebabkan mereka yang berada dalam jawatankuasa kumpulan wang ini tidak dapat menunaikan tugas mereka sebagaimana dalam Surat Ikatan Amanah. Antaranya pada perkara 4.4, "*memastikan bahawa kumpulan wang berbaki kredit dan tidak terlebih dikeluarkan semasa meluluskan anggaran perbelanjaan kumpulan wang*". [Membaca petikan]

Kesan daripada menukar prosedur itu menggunakan kuasa 54(5) ini, telah menyebabkan Tan Sri Irwan sendiri mengaku bahawa dia terpaksa menghalang untuk membayar kepada ahli-ahli perniagaan yang membayar cukai dan meminta *refund* yang telah lengkap. Dia terpaksa menghalang. Sebab kalau tidak ada pindaan ini atau pertukaran ini, sudah tentu tabung ini akan mampu untuk membayar sebaik sahaja mereka lengkap 14 hari yang dijanjikan itu. Jadi, saya melihat skop itu lebih fokus kepada perjalanan tabung itu sendiri selepas ia ditukar mengikut kuasa yang ada pada Menteri 54(5) itu.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Itu pelaksanaan. Akan tetapi, nasihat yang telah diberikan pada saya itulah nasihat daripada *Accountant General*. Maknanya, bukan saya yang tetapkan, tetapi atas nasihat *Accountant's General*. Difikirkan cara ini lebih sesuai. Jadi, saya terima sebab kita tubuh jawatankuasa kewangan ini di bawah KSP untuk menentukan *cash flow management*. Saya jangkakan kalau ada masalah besar, mereka patut rujuk balik untuk kita betulkan keadaan.

**Tuan Wong Kah Woh:** Tuan Pengerusi.

**Tuan Wong Hon Wai [Bukit Bendera]:** Saya ada soalan.

**Tuan Wong Kah Woh:** *So, also in furtherance to Yang Berhormat Hulu Langat questions. We talk about section 54. We talk about whether the money should be put in the Revenue Account or the Hasil Account. I think that is the key thing here. From the— okey, daripada perspektif pengurusan kewangan, I think Dato' Sri also quite aware that wang GST yang dikutip adalah termasuk wang yang dimiliki oleh kerajaan. At the end of the day, sebagai hasil dan sebahagiannya merupakan Wang Amanah ataupun the Trust Fund. Di mana kerajaan memegang on behalf of the people. So, that is the Trust Fund.*

*So, when the whole pool of money comprising the revenue, sum and the trust fund, wouldn't it be more proper for the sum to be put in the Amanah Account rather than the Revenue Account from the pengurusan kewangan point of view. Because that involve a Trust Fund. That is not the government money.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Ya. Trust Fund but it still goes into the government account. The question is, what is the limit that you want to put in term of transfer to the Trust Account and the committee determine at 35 percent. So, that was the position.*

**Tuan Wong Hon Wai [Bukit Bendera]:** *Okey. Soalan saya Dato' Sri. Baru-baru ini pada 14 Oktober, Yang Berhormat Menteri Kewangan, Bagan telah mengeluarkan satu kenyataan dan di-published dalam newspaper juga. Saya percaya Dato' Sri tahu iaitu beliau berdasarkan laporan daripada Accountant General bahawa Consolidated Revenue Account telah pada Januari 2018 sebenarnya adalah RM11.86 bilion pada Januari 2018. Akan tetapi, ia semakin kurang sampai kepada April 2018. Consolidated Revenue Account hanya tinggal RM450 million. Beliau menyatakan "register depletion of 96 percent" iaitu daripada— guna RM11.41 bilion dalam masa empat bulan. Sampai kepada kerajaan baharu hanya RM450 million dalam Consolidated Revenue Account.*

*Tadi, berikutan dengan pertanyaan dari PAC Members yang lain bahawa sekiranya terdapat wang yang cukup di Consolidated Revenue Account, maka, kerajaan guna masuk dalam Consolidated, it is okay. Akan tetapi, begitu banyak shortfall. Seheinggakan Consolidated Revenue Account pada April 2018, satu bulan sebelum election hanya tinggal RM450 million. So, tidak boleh kita menyatakan bahawa cash flow itu hanya kepada jawatankuasa. Pada pandangan saya, responsible Finance Minister is to administer, melihat cash flow semua ini, akaun-akaun semua kegunaan, itulah tanggungjawab Finance Minister. Can you comment? Apakah pandangan ataupun this data is from Accountant General. Tinggal RM450 million sahaja dalam Consolidated Revenue Account. Minta penjelasan.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Saya tahu bahawa pada awal tiap-tiap tahun memang ada peningkatan dari segi perbelanjaan kerajaan. Sebab ada beberapa program*

yang kita mulakan pada awal *first quarter* tiap-tiap tahun. Itu bukan ada kaitan dengan pilihan raya dan sebagainya. Itu perkara biasa. Saya tidak dapat pastikan jumlah RM450 juta ini sebab perbelanjaan kita pada awal tiap-tiap tahun itu merupakan perbelanjaan berdasarkan program-program yang kita telah luluskan. *There should be enough money in the system. So, saya tidak pasti about this RM450 million. Saya pun surprise with the figure of RM450 million.*

**Tuan Wong Hon Wai:** Kalau *RM450 million* pada bulan April ini hanya tinggal *RM450 million*. Bagaimana kita ada cukup wang untuk bayar *RM19 billion GST refund*?

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *That, I'm not aware of the RM450 million. Sebab kita punya budget, there should be sufficient money.*

**Tuan Wong Hon Wai:** Ya. *That my question. Accountant General* melaporkan *RM450 million* tinggal pada April 2018. *That's a shortfall RM19.4 billion GST refund. So, how does this tally? Can you blame the committee? Can you just...*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Can you ask. Can the officers help me on this? On the details.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *Can you just blame the committee, the KSU all these and then mock away the Minister of Finance say this is not my responsibility*

#### ■1150

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *No, I'm not saying it's not my responsibility, I'm saying I'm not aware, that is, the cash flow balance of RM450 million.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *But the cash flow it has to be...*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Yeah, I'm surprise but that's why I need help from the officers. What do you have? Do you know?*

**Encik Esleezan bin Othman:** Kita kena semak dengan Jabatan Akauntan Negara, Yang Berhormat.

**Tuan Wong Hon Wai:** *This is jawapan Jabatan Akauntan Negara.*

**Encik Esleezan bin Othman:** Ya, fasal *statement* itu dibuat oleh Jabatan Akauntan Negara. So, kami kena semak dengan dialah ataupun KSP.

**Tuan Pengerusi:** Ada wakil Jabatan Akauntan Negara. Ya, *please*.

**Encik Azeman bin Miskah [Timbalan Pengarah (Bahagian Perkhidmatan Operasi Pusat dan Agensi), Jabatan Akauntan Negara]:** Terima kasih, Yang Berhormat Ahli-ahli PAC. Daripada Jabatan Akauntan Negara seperti yang dimaklumkan tadi dalam surat khabar pun Menteri Kewangan telah memaklumkan bahawa Kumpulan Wang Hasil berbaki 450. Cuma— ya,

maklumat itu adalah betul. Cuma dari segi *cash* sebenarnya kita perlu melihat dari segi Kumpulan Wang dan juga *cash* itu satu perkara yang berbeza.

Kumpulan Wang Hasil, ya berbaki 450, akan tetapi sebenarnya *actual cash* kita lebih daripada itu. Ini sebab, Kumpulan Wang Disatukan ini sebenarnya merangkumi ada tiga akaun yang terkandung dalamnya, iaitu Kumpulan Wang Hasil, Kumpulan Wang Pinjaman, dan juga Kumpulan Wang Amanah. Jadi memang terdapat *cash* di dalam akaun kita di bank-bank *especially* di Bank Negara.

Dari segi bagaimana kita boleh *survive* daripada bulan April itu sebenarnya untuk makluman Ahli-ahli PAC, sebenarnya ini adalah satu proses yang berterusan. Hasil ini sebenarnya masuk setiap hari. Ia memang kita akan rekodkan ke dalam akaun-akaun ini.

*That's why* kalau kita lihat, *even* untuk bulan September ini sebenarnya kita ada *excess* di dalam *current account* kita. Itu maksudnya.

**Tuan Pengerusi:** Soalan saya kenapa *highlight that particular time when RM450 million* sahaja. *Why do you highlight that, when you know there are three accounts there? The money in three separate accounts in the Consolidated Fund.*

**Tuan Wong Hon Wai:** Soalan saya GST...

**Tuan Pengerusi:** *I'm asking the* Jabatan Akauntan.

**Encik Azeman bin Miskah:** Okey, Tuan Pengerusi sebab Kumpulan Wang Disatukan ini adalah jika kita lihat di akaun awam, Kumpulan Wang Disatukan ini sebenarnya berada di bawah, maksudnya ia— *because* kita ada akaun tunai, kita ada pelaburan dan di mana tunai dan pelaburan ini diletakkan di dalam kumpulan tadi iaitu Kumpulan Wang Hasil, Kumpulan Wang Amanah dan Kumpulan Wang Pinjaman— tunai dia, sebab *accounting* kita adalah dalam bentuk *cash basis*. Itu kita kena...

**Tuan Pengerusi:** Soalan saya, kenapa *highlight* satu akaun tinggal RM450 million ini? Kan itu di-*highlight* dalam *press or impression is that we're going bankrupt though*. Jadi kita hendak jadi bankrap. *Why do you highlight that? We know that* ada akaun yang akaun pinjaman, ada akaun amanah dekat akaun *Consolidated Fund* itu.

**Encik Azeman bin Miskah:** Yang itu saya— dari segi masuk Kumpulan Wang Disatukan itu memang itulah kedudukannya. Akan tetapi, dari segi *cash* ini sebenarnya macam saya maklumkan tadi Tuan Pengerusi, ia kena lihat dari segi aspek yang berbeza.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Kalau boleh saya tambah. KSP selalu memberi jaminan kepada saya *at anytime* ada RM5 bilion, RM6 bilion *cash* dalam *system*. So, bila keluar angka RM450 juta itu pun saya pun terkejutlah, *because* dia bagi tahu saya *at anytime in the government system, there's RM5 billion to RM6 billion cash*. Sebab ada akaun-akaun lain.

**Tuan Wong Hon Wai:** Tidak, Dato' Sri. Kita tahu bahawa wang GST masuk ke dalam *Consolidated Revenue Account*. Mengikut undang-undang perbelanjaan hanya boleh dibawa, dikeluarkan daripada *Consolidated Account*, bukan *cash*, bukan akaun lain— akaun pelaburan tidak berkaitan, akaun pinjaman tidak berkaitan. Wang perbelanjaan kerajaan hanya dalam *Consolidated Revenue Account*. GST wang masuk dalam *Consolidated Revenue Account*.

*So, shortfall RM19.4 billion* tidak ada dalam *Consolidated Revenue Account*. *This is what we want to find out, how come RM19.4 billion* tidak ada dalam akaun tersebut sehingga April 2018 hanya tinggal *RM450 million*. *That's why, wang hilang*.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *There is no such thing as wang hilang. How can wang hilang. Wang hilang...*

**Tuan Wong Hon Wai:** Wang telah di belanja. Wang telah hilang.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ada di dalam sistem itu dan *any one time* ada *RM5 billion, RM6 billion in the system. Impossible*.

**Tuan Wong Hon Wai:** *Where is the RM5 billion, RM6 billion you are talking about, when the Accountant General saying that there are RM450 million only?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Dia kata ada banyak akaun lagi.

**Tuan Wong Kah Woh:** *Actually...*

**Tuan Wong Hon Wai:** Wang-wang itu bukan... wang pinjaman, Akaun Pinjaman, Akaun Pelaburan. *Nothing to do with GST*.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Mana ada 450. *That is impossible*.

**Tuan Wong Hon Wai:** *I mean, can i put to you, Akaun Pinjaman, Akaun Pelaburan— your GST money doesn't go into Akaun Pinjaman, tidak masuk dalam Akaun Pelaburan. Is it true? I mean is it correct what I'm saying.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *You ask the officers the details.*

**Tuan Wong Hon Wai:** Bukan, tidak payah bergantung *officers*, Mantan Menteri Kewangan jawab. Wang GST masuk dalam *Revenue Account* dan bukan pinjaman dan bukan pelaburan. *You may have money in the pinjaman, you may have money in the pelaburan but your GST money doesn't go into these two accounts.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *No, it just goes into Consolidated Account and then from the Consolidated into to the Trust Account. That's the system.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *But it doesn't— I mean you got money in Pinjaman, I know, you got money in the Pelaburan but remaining RM450 million in the Revenue only.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *The cash flow position at any one time is managed by The Accountant General. I didn't know.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *So, are you saying that the government breach of trust?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *There's no breach of trust.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *Kerana kerajaan sepatutnya pegang trust of taxpayers, you belanja. Pada bulan sebelum ini juga belanja banyak, hanya tinggal RM450 million.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *No.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *Sepatutnya bayar balik kepada taxpayers.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *No, kita belanja according to our programme. There were nothing extra.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *True, it's according to your programme but you are breach of trust.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *No. There is no breach of trust. I disagree.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *But where is RM19.4 billion?*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *The RM19.4 billion is not missing. It is in the system.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *Prove it to us.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *In the system.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *Prove it to us where is the money.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *How can the RM19.4 billion missing.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *Accountant General stated RM450 million remaining in the Revenue Account, that's all. Pinjaman dan pelaburan nothing to do with the GST Account. Prove it to us.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *No, but as far as I'm concern, KSP always tell me there is always RM5 billion to RM 6 billion.*

**Tuan Pengerusi:** *I think the keterangan Mantan KSP semalam pun dia kata there is always RM5 billion, RM7 billion in the account.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Yeah, in the account. It is in the account.*

**Tuan Wong Kah Woh:** *Dato' Sri, even if you have RM5 billion to RM6 billion in the Hasil Account, that is not sufficient to cover RM19.4 billion. Now, Yang Berhormat Bukit Bendera was telling RM450 million, and Dato' Sri said every time KSP said at least RM5 billion to RM6 billion inside. Yes, if there is RM5 billion to RM6 billion inside. That is still not sufficient to cover that RM19.4 billion in the event that RM19.4 billion is to pass through all the audits and get approve at the same time, then you have to pay and wouldn't have money to pay. That is a point made by Yang Berhormat Bukit Bendera.*

**Tuan Wong Hon Wai:** *So, prove it to us.*

**Tuan Pengerusi:** *No, I think* kita boleh buat dalam keadaan yang lebih tertib. Dia kata ia bergantung pada pungutan setiap hari. Semalam Mantan KSP pun bagi tahu semalam bahawa ada pungutan setiap hari. So, pada ketika, jumlah itu sedikit tetapi setiap hari ada pungutan. So, Mantan KSP semalam bagi tahu bahawa dia *concurred* ada lebih kurang *RM5 billion to RM7 billion yesterday* dalam keterangan Mantan KSP. *I think it was—* semalam begitu.

Itu sebab kita tanya *Accountant General* punya *statement*, dia *highlight* dalam *Revenue* ada *RM450 million* sahaja. Akan tetapi, pada masa yang sama ada keterangan daripada *Accountant General* tadi, mengatakan bahawa pungutan berterusan setiap hari. *Is that true?* Itu kan— setiap hari pungutan. Pada satu ketika *RM450 million* tetapi pungutan masih berjalan setiap hari? *Is that so?*

**Tuan Wong Chen:** *Chairman?*

**Tuan Pengerusi:** Dato' Sri soalan. Adakah tidak— boleh tidak duit dalam *Consolidated Fund* itu di salah guna oleh kerajaan?

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Tidak boleh, sebab kalau *Consolidated Fund*, apa-apa perbelanjaan itu mesti akhirnya diluluskan oleh Parlimen. Kalau kita belanja dulu pun, *then* kita akan *submit supplementary* lepas diluluskan oleh Kabinet.

**Tuan Pengerusi:** Itu memang SOP setiap kali. *It has be the SOP.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Tidak boleh salah guna. Kita ada Jabatan Audit lagi. Jabatan Audit akan mengesahkan.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah [Jasin]:** Yang Berhormat Tuan Pengerusi, Yang Berhormat Dato' Sri. Sebagai Menteri Kewangan, pengurusan Tabung *Consolidated Fund* dan juga Tabung Amanah adalah dipengerusikan oleh KSP. Berapa kerapkah Yang Amat Berhormat sebagai Menteri Kewangan membuat pemantauan atau pemeriksaan di atas tabung tersebut?

#### ■1200

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Saya diberi pada tiap-tiap bulan *cash flow position of the government overall*. Akan tetapi pemindahan daripada *Consolidated* ke *Trust Account* itu, *purely* bidang kuasa jawatankuasa. Kita telah *delegate*. *So that's how we have been working on that basis* dan saya jangkakan kalau ada masalah besar, jawatankuasa ini akan *refer* kepada MK II atau kepada saya.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Maknanya pengurusan tersebut adalah di bawah KSP, setiap pembayaran untuk tuntutan semula...

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Itu di bawah *committee* pula.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Adalah berdasarkan daripada keputusan daripada Jawatankuasa Audit yang dibuat secara bulanan oleh KSP.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Setiap bayaran itu adalah berdasarkan daripada *cash flow* kita.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Keutamaan atau kemampuan kita. Tetapi adakah pernah, jika ada masa-masa Yang Amat Berhormat mendapat makluman daripada KSP, bahawa kita ada masalah tentang tabungan ini.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Tak ada. Apa yang saya tahu mereka *complained* tentang *claim* yang tak lengkap ataupun ada disyaki penipuan. Itu yang dia selalu sebut dekat saya.

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** Yang Berhormat Dato' Sri, izinkan saya menggunakan bahasa Inggeris lagi ya. *To follow up on the as April, is only RM400 million, RM450 million in the Consolidated Revenue Account. So, set aside the other account. Now at the same time, we aware around that point of time as we were informed RM19.4 billion was around May but definitely around April there be some figures. Maybe not RM19.4, maybe close to it. Now because of money had gone into Consolidate Revenue, but left only RM400 million.*

*Can I use an analogy? Say, I owe somebody RM19.4 billion. But at the same time, I have got my worker wages, my utilities bill to pay but actually my bank account only left, say RM10 billion. But to pay all these wages, if I pay my creditors RM19.4, then I won't have money to pay my workers, to pay my utilities. You know to look good, not to end up the bank account in negative figure, so I don't pay my RM19.4 billion creditors. I use it to pay up all my worker wages. So, left with only RM450 million in the account. So, if that's a case, the scenario lah that I put in, so I want to ask Yang Berhormat Dato' Sri is that morally right to then use the creditor money in this case which is a taxpayer money to spend, I mean to pay for the wages and et cetera. Just to make sure that, there is a balance in the Consolidate Revenue Account.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *I think it's just a temporary problem as a revenue comes in. They will pay the balance. I think is just a ... you know, question of timing. That's all.*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon :** *So to you it's just...*



**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *The purpose of the money is also for the rakyat, what ever we pay to the Consolidated, programme for the rakyat. So to me, it is not a morale problem, it's a question of just a cash flow management.*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** *To you it's not a morale problem.*

**Tuan Pengerusi:** Yang Berhormat Kelana Jaya.

**Tuan Wong Chen:** Subang. Sudah tukar sudah, dulu Kelana Jaya lah. *First of Yang Berhormat Pekan, look, we do have a lot of contentious issue with you, but in the context of today's matter, I mean 1MDB or all that kind of things. But in the case of this particular matter, let's give a proper context and I think I speak on behalf of the other members. That this matter is really you are here to testify on the allegation made by the Minister of Finance on the RM19.4 billion. So let's keep the proper context of it. My basic question is this, and I exactly directed to the Ministry of Finance officials who are here. Three weeks ago, more or less three weeks ago, you told us that there is RM23 billion, balance, in the GST Account. And that will cover enough RM19.4 billion.*

*Is that the position today or is it different now? So, the Ministry of Finance officials, please explain this because we are going in a circle, asking the former, you know, Finance Minister something that he has no record of because since he lost power, he has no access to them. So can we have a clarification because it seems that we are disputing whether this RM19.4 is payable or not, or has it been lost, or is it still in the system. Whoever from Ministry of Finance, who told us three weeks ago that there was RM23 billion. Is it still there or has the position changed today? So can someone please explain.*

**Tuan Pengerusi:** *Itu testimony given by the present KSP, RM23 billion is available. Yes in the system.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *In the system, so what the current situation?*

**Tuan Pengerusi:** *So what's the current?*

**Encik Esleezan bin Othman:** Ya, kita tak dapat sahkan perkara itulah.

**Tuan Pengerusi:** Ya, *because the point is dia changes every day. That is the point.*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya, *very fluid situation depends on which point of time.*

**Tuan Wong Chen:** *No, no but the issue is this. Is this RM23 billion from the GST collection? We are not mixing it up with the SST accounts. That has just started. Is it RM23 billion purely from GST collection since there is a RM19.4 billion hole, were the RM23 billion suffice to cover that RM19.4 or there are other issues? I think we really want to drill down to the fact that did you use money to pay wages when you shouldn't have done it because ultimately you can't*

pay the remaining refund. So if the Ministry of Finance officials can drill down and find out this RM23 billion. Is it purely GST and I think, we can come to a quick conclusion on the matter.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Alright, I'm afraid that I can't help you there.*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon:** *I thought the RM23 billion that the Ministry of Finance told us one is as what we call the current. What we call GST refund figure. Is not the collection because an increase...*

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *We can check on that – I think we should check on it..*

**Tuan Steven Choong Shiau Yoon :** *Ya increase because of the tax holiday, there will be a lot of claim, input tax. There is no output tax. So the GST refund will definitely increase I thought there have been increase to RM23 billion.*

**Tuan Pengerusi:** Ya, ada lagi soalan?

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir :** Nanti satu ya.

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Pengurusan Tabung *Consolidated* ini, perbelanjaan berdasarkan daripada apa yang telah dibajetkan mengikut Parlimen. *Was there any instances that you give instruction* ataupun Yang Berhormat Dato' Sri bagi arahan untuk membuat pembayaran luar jangka lain daripada bayaran yang diuruskan daripada KSP.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Dia kalau ada luar jangka bayaran, kita kena bawa ke Parlimen kemudian. *So it's rectified by Parliament.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Makna semua daripada perbelanjaan daripada Tabung *Consolidated* ataupun Tabung Amanah adalah berdasarkan daripada apa yang telah digariskan dalam bajet kita. Terima kasih.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya, *that's right.*

**Datuk Seri Haji Ahmad bin Haji Hamzah:** Terima kasih.

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir:** Okey, saya cuma hendak cuba simpulkan sebab banyak perkara-perkara telah dibangkitkan berkenaan dengan seksyen 54(5) ini, *given the situation now*, kalau Yang Berhormat Dato' Seri berpeluang untuk kembali kepada empat tahun lepas, adakah Yang Berhormat Dato' Sri menggunakan kuasa ini ataupun akan membuat keputusan elok sahaja serahkan dana ini masuk kepada Tabung Amanah seperti yang dikemukakan oleh akta tersebut.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Itu soal akademiklah.

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir:** Ya memang akademik but...

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *It's an academic question. Actually*, kalau sistem, kaedah ini macam di Singapura, dia masukkan *Consolidated Fund* dulu. Selepas itu dia

pindah ke *Trust Account*. Kalau di-manage dengan keperluan *refund* itu *and you can match the two, there shouldn't be a problem. But I think* ada sedikit *gap* dari segi pelaksanaan, *I have to concede. So I wouldn't want to say that I will go back to the Trust Account*. Akan tetapi mungkin kita hendak tengok *operational requirement*. Itu mungkin kita kena *adjust* sikit *from time to time*. Itu sahajalah.

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir:** Jadi maksud ada cara untuk kita tambah baik.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ada cara kita boleh *adjust* sikit, *even though* kita masuk *Consolidated Fund*.

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir:** Okey satu lagi Yang Berhormat Dato' Sri ada sebut soal *big picture* tadi untuk mencapai sasaran.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Ya.

**Tuan Haji Akmal Nasrullah bin Mohd Nasir:** Jadi tekanan itu adalah kepada pelaksana. Cuma ada juga contoh-contoh yang berlaku, ada yang sepatutnya menjana pendapatan GST tetapi Dato' Sri telah memberi pelepasan. Sebagai contoh, syarikat CCC sebelum ini yang diberikan pelepasan daripada GST. Adakah benda ini secara tidak langsung bagi implikasi kepada pelaksana bahawa mereka terbeban untuk mencapai sasaran sedangkan ruang-ruang untuk mereka kutip GST ini telah diberikan pelepasan.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** Kita buat itu *as a package*, sebab kita dapat *very— concessionary terms* dari segi *loan*. *So that's a package deal. It cannot be taken in isolation. Ya okay.*

**Tuan Pengerusi:** Ya, ada lagi? Okey. Saya rasa itu sahaja Yang Berhormat Dato' Sri.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Thank you.*

**Tuan Pengerusi:** Terima kasih banyak-banyak kerana memberi kerjasama kepada PAC dan tentu sekali keterangan yang ini akan membantu kita untuk membuat rumusan untuk diserahkan kepada Parlimen. Sekali lagi terima kasih Yang Berhormat Dato' Sri dan terima kasih kepada kakitangan Kementerian Kewangan yang turut hadir bersama. Sekian.

**Dato' Sri Mohd Najib bin Tun Abdul Razak:** *Alright, thank you.*

**[Mesyuarat ditangguhkan pada pukul 12.11 tengah hari]**